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Verleden, heden en toekomst worden in dit nummer met elkaar verbonden. De nu 
zo benodigde lef en creativiteit waren volop te vinden in het Duitsland van vlak na 
de eerste wereldoorlog en economische problemen van vandaag vertonen overeen
komst met die van zo'n halve eeuw geleden. Evenals toen zoekt men nu naar een 
uitweg. Maar hoe deze te vinden? Met behulp van wetenschappelijk onderzoek, 
aan de hand van een Chinese kaart, door grot ere vrouwelijke inbreng ofleidt de tot 
harde kern gereduceerde PvdA ons naar de uitgang van het doolhof? Laten we ons 
leiden aan de al of niet computer-gestuurde 'invisible hand' dan blijkt dat we aan 
het eind van deze eeuw nog dieper in het doolhofverzeild zijn geraakt. Verleden en 
toekomst, aan de lezer nu de taak de draad van dit verhaal te volgen naar het einde 
van dit nummer. 
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Vrouwen die vaneconomie houden 
1 jaar Vrouwenoverleg 
Maandag 15 maart 1982, half drie 's middags; het vrouwenoverleg opent de 
negende vergadering sinds de oprichting. Vijftien vrouwen van de Economische 
faculteit zitten daarvoor bijeen. Vrouwen, die op onze faculteit werken en vrou
wen, die hier studeren: van alle geledingen zijn ze aanwezig. 
Enke1en van hen behoren tot de vaste kern, die heel wat (vrije)tijd en energie in 
het vrouwenoverleg heeft gestopt. 
De agenda belooft veel. Punten, zoals voortgang congres, voortgang video, vor
ming kommissie 'vrouwenzaken' en programma 2-fasen struktuur geven blijk 
van aktie en enthousiasme. 

Waarom plotseling deze aandacht, van de kant 
van Rostra, voor de negende vergadering? Het 
vrouwenoverleg bestaat in de maand rna art pre
cies een jaar. Het werkt niet stilletjes. Menigeen 
op de facu1teit heeft er van gehoord, maar, zoals 
dat wei vaker gebeurt in grote instellingen, het is 
niet voor iedereen even duidelijk waar het om 
gaat. 
Wat is de bedoeling van zo'n over leg? 
Is er een mooiere aanleiding dan de eerste verjaar
dag om eens na te gaan wat het vrouwenoverleg 
gedaan heeft en wat de plannen zijn?! 

Vrouwenstakingsdag 
30 maart '81, de dag die toen door de vrouwenbe
weging werd uitgeroepen als nationale stakings
dag van de vrouwen (stickers plus kommentaar in 
kantine en liften getuigen hier nog van), nam 
Marga Bruyn-Hundt, medewerkster vakgroep 
Macro-economie, het initiatief tot de oprichting 
van een vrouwenoverleg. 
Marga Bruyn was al enkele jaren aktief op het ge
bied van vrouwenstudies. Studenten, waaronder 
ook mannelijke, kennen haar van papervervan
gende werkgroepen en skriptiebegeleiding. Hier
bij werden economische onderwerpen behan
deld, die tevens betrekking hebben op vrouwen. 
Enkele voorbeelden: Produktie in het gezin, 
Deeltijdarbeid en de Vrouw in het Sociale Verze
keringsstelsel. 

Toch was de, wat onwennig klinkende, term 'fe
mina economica absens' - doelend op de afwezig
heid van de vrouw in de economische theorien -in 
de kolleges aan het eind van de propedeuse voor 
menigeen de eerste kennismaking met vrou
wenstudies binnen het yak economie. 

Bekendheid 
Propaganda behoorde dan ook tot een van de be
langrijkste aanvangsaktiviteiten van het vrou
wenoverleg. Een circulaire over de oprichting, 
geschreven door Maria Brouwer, medewerkster 
vakgroep Bedrijfseconomie, bereikte aile studen
tes. Ze legt er in uit wat de achtergronden en de 
bedoelingen zijn van het over leg. 
'Vrouwenstudies aan de Economische Faculteit is 
zowel ontstaan uit een behoefte om de economische 
positie van vrouwen te onderzoeken, als om de posi
tie van vrouwen aan de Economische Faculteit te 
verbeteren. Er studeren nameh}'k erg weinig vrou
wen economic, wat hen ook binnen de Faculteit in een 
aparte en soms moeh}'ke positie plaatst. ' 
Op deze twee peilers heeft al het werk, dat in het 
eerste jaar verricht is, gerust. 

Fonnatieplaats 
Onderzoek en onderwijs kost tijd. Onder de wei
nige vrouwelijke medewerksters, die onze facul
teit kent, zijn er verscheidene diezich bezig hou
den met vrouwenstudies. 
Voor de verdere ontwikkeling van dit onderdeel 
van de economie is meer 'officiele ruimte' wense
lijk. Het vrouwenoverleg maakt zich in elk geval 
sterk voor een 0,5 formatieplaats in plaats van de 
huidige 0,2. In deze tijd kan dan bijvoorbeeld ook 
een keuzevak in de doktoraalfase verzorgd wor
den. 
De besprekingen, met de bijbehorende menings
verschillen, over de twee-fasen struktuur zijn los
gebarsten op de faculteit. Niet aileen een grot ere 
formatieplaats leek nu belangrijk met betrekking 
tot het onderwijs, het inpassen van vrouwenstu
dies in het nieuwe studieprogramma werd opeens 
aktueel. Het vrouwenoverleg liet van zich horen 
in de programmakommissie. Past het yak beter in 
de propedeuse of in de doktoraalfase? In welke 
vorm kan het het beste gegeven worden: als ne
venvak, gebonden ofverplicht, als keuze, combi
natie of specialisatievak? Vrouwenstudies doen 
mee aan het grote vakkencarrousel!! 

Congres 
Halverwege het eerste jaar werd het plan voor een 
seminar over vrouwenstudies, naast het 'dagelijk
se' onderzoek en onderwijswerk, geboren. Enke
Ie vrouwen van het over leg zijn bezig met de uit
werking hiervan. De bedoeling is dat er twee da
gen in september aan gedachtenuitwisseling 
wordt gedaan op de faculteit over sociale verzeke
ringen en belastingen en over arbeidsmarktsitua
ties. De nadruk zal komen te liggen op eventuele 
verbeteringen, die zouden kunnen worden aange
bracht ten gunste van de emancipatie van de 
vrouw. 

VrouwvriendeJijk 
De tweede peiler waarop het werk rustte, was de 
verbetering van de positie van de vrouw op de fa
culteit zelf. 
Wat wordt hiermee bedoeld? 
Een wat duidelijker omschrijving hiervan treffen 
we aan in het konsept van een voorstel ter oprich
ting van een kommissie 'vrouwenzaken'. Naast 
het bevorderen van onderzoek en onderwijs zal 
deze kommissie de volgende twee taken moeten 
vervullen. 

Het fungeren als adviesorgaan voor bestuur 
en faculteitsraad voor aile zaken die voor 
vrouwen van de faculteit van belang (kunnen) 
zijn. 

Het doen van voorstellen ter bevordering van 
een vrouwvriendelijk klimaat binnen de fa
culteit. 

Tja, en wat vrouwvriendelijk precies inhoudt, is 
mij niet helemaal duidelijk geworden. 
De tot in Folia doorgedrongen anti-porno aktie 
valt hier hoogstwaarschijnlijk onder. 
'Wei weer jammer dat men zo gauw geneigd is te den
ken dat we aileen maar met dergelijke akties bezig 
zijn' zei een van de vrouwen me in verband met 
hun vrouwelijk-klimaatbeheers aktie. 
Een vertrouwensvrouw voor de eerste-jaars stu
dentes is ook een uitwerking van het idee om de 
positie van de vrouwen te verbeteren. Gehoopt 
wordt, dat hiermee miss chien minder meisjes 
voortijdig hun studie afbreken. 
En, last but not least, de vorming van de reeds ge
noemde kommissie 'vrouwenzaken'. Het overleg 
yond het van groot belang dat er ter ondersteu
ning van het werk, binnen de organisatie van de 
facu1teit een vast bestuurlijk en organisatorisch 
punt zou komen. 
Op de negende vergadering werd meegedeeld dat 
het dagelijks bestuur het belang van een dergelij
ke kommissie in zag en binnenkort tot de instel
ling ervan zou overgaan. 
De leden van de komrnissie komen uit de weten
schappelijke staf, de technisch en administratieve 
staf(TAS) en uit de groep vrouwelijke studenten. 

Video 
Het vrouwenoverleg heeft niet aileen aandacht 
voor de vrouwen die nu op de faculteit rondlo
pen, maar ook voor de potentiele economiestu
dentes. Met name bezorgdheid over de hoeveel
heid potentiele studentes. Economie blijkt in de 
hoolden van vel en, waaronder die van scholieren, 
nog steeds geen vrouwenvak te zijn. 
Vooroordelen doorbreken is een van de moei
lijkste dingen. Het vrouwenoverleg zet haar tan
den erin. 
In het blad 'School en Vniversiteit' wordt, naast 
twee mannelijke medewerkers van de faculteit, 
Maria Brouwer gemterviewd. Zij suggereert 
hierin dat meisjes economie een mannenvak vin
den omdat het 'hard is, om geld gaat'. 
Deze en nog meer vooroordelen zouden er de oor
zaak van zijn dat, wat geslacht betreft, het 'bonte 
economenvolk' vrij eenzijdig is. 
Een paar vrouwen van het overleg zijn bezig met 
een videoprogramrna 'Vrouwen en Economie'. 
Het wordt een voorlichtingsvideo voor scholie
ren en andere potentiele economiestudentes. 

Van Dale 
Nog even dit. Toen ik dit artikel schreefbedacht 
ik me, dat het woord, over leg, zoals het hier ge
bruikt wordt, eigenlijk een raar woord is. In de ja
ren '70 ontstaan er om ons heen allerlei 'over leg
gen'; Het Landelijk Krakers Overleg, Het Klei
ne Boeren Overleg en ga zo maar door. 
Vit nieuwsgierigheid of overleg, wanneer het ge
bruikt wordt in de zin van overlegorgaan, 'goed' 
Nederlands is, sloeg ik de Van Dale er op na. Wat 
blijkt, in de laatste druk kent Van Dale dit ge
bruik niet. 

vervolg op pag. 5 3 



Toekomstmuziek? 
Als de conclusies van een bepaald onderzoek vrijwel overeenkomen met die van 
eerder gedane onderzoeken op hetzelfde gebied, moet dan dat onderzoek als over
bodig worden bestempeld? Een vraag die zowel ontkennend als bevestigend beant
woord kan worden. Hoe het antwoord luidt ten aanzien van 'The global 2000 Re
port to the President' moet in onderstaand schrijven duidelijk worden. 
In 1977 besloot de toenmalige president van Amerika, Carter, dat er een studie ge
maakt moest worden naar de mogelijke veranderingen in de wereldbevolking, de 
natuurlijke hulpbronnen en het milieu aan het eind van deze eeuw. De uitkomst 
van deze studie moest de basis vormen voor de lange termijn planning van de Ame
rikaanse overheid. Moest, want de huidige president heeft het rapport, geheel vol
gens verwachting, ergens diep in een 1a opgeborgen. 

Model 
Het model wat aan het onderzoek ten grondslag 
ligt is geen nieuw ontwikkeld model maar een in
tegratie van al bestaande, afzonderli;k ontwikkel
de overheidsmodellen van verschillende secroren 
(bi;voorbeeld bevolking, voedsel, energie, mi
lieu). Het probleem bi; de integratie van de ver
schillende modellen was dat elk model uitging 
van verschillende veronderstellingen. Gevolg 
hiervan is dat er binnen het ge"integreerde globale 
,node I vele tegenspraken bestaan. Opheffen van 
deze onvolkomenheden was volgens de samen
stellers van het rapport vri;wel onmogeli;k aange
zien de aanpassing van een bepaalde faktor veran
deringen in de overige faktoren veroorzaakt wel
ke weer terugslaan op de aangepaste faktor. 
De oorzaak van het bestaan van zo'n cirkel-relatie 
moet vooral worden gezocht in het feit dat een be
paalde voorspelling (het karakter van de voor
spellingen wordt nog behandeld) wordt gebruikt 
bi; het berekenen van andere voorspellingen. 
Start punt van het onderzoek is de bevolkings
voorspelling en de schatting van de BNP. Deze 
vormen de basis voor de voorspellingen ten aan
zien van de natuurli;ke hulpbronnen, die op hun 
beurt weer als invoergegevens gebruikt worden 
bi; de berekening van de gevolgen voor het mi
lieu. Voorspellingen die aangeven hoe wi;, gege
ven de veronderstellingen, de 21e eeuw zullen bin
nenstappen. 

Veronderstellingen 
Voor elk model gelden bepaalde veronderstellin
gen die de beperkingen van het model aangeven. 
Bi; het gebruik van, en vooral bi; de interpretatie 
van de uitkomsten van een model is het noodzake
li;kdat rekening gehouden wordt met deze veron
derstellingen. De belangri;kste veronderstellin
gen die aan het '2000 Report' ten grondslag lig
gen zi;n: 
I) Ongewi;zigd overheidsbeleid (op wereldni
veau) gericht op de stabilisatie van de bevolkings
omvang, behoud van de hulpbronnen en bescher
ming van het milieu. 
2)De snelle technologische ontwikkeling zet door 
terwi;1 toepassingen niet op ernstig maatschappe
li;k verzet zullen stuiten. Het marktmechanisme 
zal vraag en aanbod goed op elkaar afstemmen. 
3)De internationale handel zal niet worden ver
sroord door bi;voorbeeld oorlogen of de in
eenstorting van het internationale monetaire 
systeem. Hierbi; moet worden aangetekend dat 
de resultaten van het onderzoek, vol gens de sa
menstellers van het rapport, wi;zen op een toene
men de kans op een internationaal conflict en dat 
vele financiele overeenkomsten onder steeds gro
tere druk komen te staan. Wat zi;n dandie result a
ten? 

voorspelling natuurli;ke 
hulpbronnen (water, energie, 

voedsel, grondstoffen . 
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Resultaten 
Eerst moet nog worden aangetekend dat het hier 
niet om zuivere voorspellingen gaat. Belangri;k is 
niet zozeer de kwantiteit van de voorspellingen 
(de ci;fert;es) maar meer de kwaliteit (de richting: 
neemt de wereldbevolking toe ofafenz.). Ofzoals 
de heer B/:lttcher, het enige Nederlandse lid van 
de Club van Rome, het onlangs uitdrukte: het 
zi;n 'voorwaardeli;ke vooruitberekeningen'. Hi; 
sprak in deze zin over de berekeningen neerge
legd in het tien ;aar geleden uitgebrachte rapport 
'Limits to Growth', op initiatiefvan de Club van 
Rome. De conclusies van dit rapport mogen wei 
als bekend worden verondersteld. 

Bevolking 
De wereldbevolking zal aan het eind van deze 
eeuw enorm in omvang gestegen zi;n. Van 4,1, 
miljard in 1975 tot minimaal6 mil;ard 25 jaar la
ter. De sti;ging is het grootst in de minder ont
wikkelde landen die aan het eind van deze eeuw 
bijna 4/5 dee 1 van de totale wereldbevolking her
bergen. In deze landen zal er een grote verschui
ving naar de steden optreden waardoor sommige 
tot zeer omvangrijk zullen uitgroeien (voorspel
ling Mexico-City in 2000: 30 mil;oen). 

BNP 
Ondanks een relatiefsterke procenruele groei van 
het BNP van de minder ontwikkelde landen zal, 
als gevolg van de grote bevolkingstoename in de
ze groepen landen het BNP per capita minder 
stijgen dan in de ontwikkelde landen. Het gat rus
sen arm en rijk zal, zo gemeten, dus nog groter 
worden, terwi;1 de verschillen binnen de groep 
minder ontwikkelde landen ook groter zullen 
worden. 

Hulpbronnen 
Ook in het jaar 2000 zal een kwart van de wereld
bevolking 3/4 van het wereldgrondstoffenver
bruik voor haar rekening nemen. De voedselpro
duktie in de arme landen bli;ft onvoldoende om 
iedereen te eten te kunnen geven, er treedt grote 
ontbossing op wat een tekort aan brandstof met 
zich mee brengt, er zal sprake zijn van een tekort 
aan water terwijl het beschikbare water in kwali
teit daalt. Dit alles gaat gepaard met sterk stijgen
de pri;zen waardoor de arme landen in toenemen
de mate niet aan hun energiebehoeft kunnen vol
doen. 

Milieu 
Vooral in de minder ontwikkelde landen zal de 
kwaliteit van het milieu onder grote druk komen 
te staan. Ontbossing, gebrek aan water, toene
mende urbanisatie met aile gevolgen van dien, 
het sti;gend gebruik van chemische middelen ter 
bevordering van de voedselproduktie, het afster
yen van diersoorten, grotere luchtverontreini
ging (zure regen), radio-actieve vervuiling zijn 
enkele van de in het rapport uitgesproken ver
wachtingen. 
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Overbodig? 
Compositie van de afzonderlijke resultaten levert 
niet bepaald vrolijke toekomstmuziek op. Toch, 
het liedje klinkt ons bekend in de oren. De gevon
den resultaten komen in sterke mate overeen met 
die berekend met behulp van andere modellen 
(zoals het VN-wereldmodel opgezet door Leon
tief en het Wereld-3 model ontwikkeld door Mea
dows, gebruikt in het eerder genoemde rapport 
'Limits to Growth'. Dit rapport is overigens niet 
opgesteld door de Club van Rome maar tot stand 
gekomen op initiatiefvan en aangeboden aan de
ze Cllib.) 

Hiermee zijn we terug bij de gestelde vraag: Is het 
rapport overbodig gezien de gelijke resultaten? 
J a, als aileen naar de resultaten van het onderzoek 
wordt gekeken. N a de presentatie van het rapport 
aan de Club van Rome, tien jaar geleden, een rap
port dat als een bom insloeg, is de wereld over
spoeld met vrijwel gelijkluidende rapporten. De 
onderzoeken bevestigden elkaar, de gevonden re
sultaten waren al algemeen bekend, de schok was 
er af en als men nagaat wat in de afgelopen tien 
jaar werkelijk is ondernomen met het dod een 
ombuiging van de voorspelde trend in gunstige 
zin te bewerkstelligen dan stuit men voorname
lijk op goede voornemens. Belangrijk is wei dat 
(Tinbergen in de NRC 18-3-'82) 'het besefdat er 
een onderlinge samenhang van problemen is, nu 
deel uitmaakt van het denken'. 

Overbodig? 
Belangrijker dan de resultaten zijn in dit geval de 
veronderstellingen van het model. Hierin onder
scheidt het zich van de andere wereldmodellen 
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waardoor het onderzoek niet noodzakelijk in de 
categorie overbodig hoeft te vallen. Vol gens de 
samenstellers van het rapport is er enige reden tot 
juichen aangezien, in tegenstelling tot wat wordt 
verondersteld, het overheidsbeleid ten aanzien 
van de stabilisatie van de wereldbevolking, het 
behoud van hulpbronnen en de bescherming van 
het milieu zich wei wijzigt . Er vindt herbebos
sing plaats, er worden stappen ondernomen om 
woestijnvorming tegen te gaan, alternatieve ener
giebronnen worden onderzocht en, misschien 
wei het belangrijkste, de noodzaak van familie
planning wordt langzamerhand ingezien. De ver
onderstelling dat het marktmechanisme vraag en 
aanbod goed op elkaar zal afstemmen, met de in 
het rapport geschetste gevolgen, brengt de sa
menstellers tot de conclusie dat internationaal ge
coOrdineerd overheidsbeleid noodzakelijk is. 

Hoewel, en dit is niet een van de conclusies van 
het rapport maar wel een veelzeggende zin er uit: 
... weinig, zo niet alle problemen behandeld in het 
rapport kunnen worden weggenomen door snelle 
technologische ontwikkeling of overheidsbeleid. 
Geen opwekkend leesvoer dus, maar wei een rap
port vol interessante tabellen en grafieken. 

The Global 2000 Report to the President 
Entering the Twenty-First Century 

Pelican, f 45,45 
importeur: Nilsson & Lamm bv 
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Wei dekt de betekenis van het woord overleg het 
werk van het vrouwenoverleg; Nadenken, Over
wegen en Beraadslagen. 
Aileen lijkt Van Dale te betwijfelen of'overleg' in 
de betekenis van 'eigenschap van beleidvol te 
werk te gaan' wei bij vrouwen past, gezien het ter 
illustratie gegeven voorbeeld: 
'Er zit geen overleg in dar meisje'. 
Het eerste jaar heeft het vrouwenoverleg er op 
zitten, maar nog vel en zullen moeten volgen! 
Misschien dat Van Dale bij de lie druk bij het 
woord overleg een ander voorbeeld kan geven. 
'H et vrouwenoverleg heeft een verbetering van de po
sitie van de vrouw bereikt'. 

JJS 

Bet Vrouwenoverleg vergadert een keer 
permaand. 
De aankondiging van plaats en datum van 
deze vergaderiogen treft u aan in de Folia. 
Verder wordt er bekendheid aan gegeven 
via de mededelingenborden. 

Voor infonnatie kunt u terecht bij: 
Secretariaat Vrouwenoverleg 
Ria van Gelder, kamer 2340, tel 4107 
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Stichting voor Econornisch Onderzoek 
'Onze kandidaatsassistenten bIijken te zijn: gelnteresseerd, bekwaam, ambitieus en 
Ieergierig. Wij prijzen ons gelukkig over zulke goede kandidaatsassistenten te be
schikken. Er zijn er die aanbiedingen hebben gekregen van opdrachtgevers, terwiji 
ze nog niet eens afgestudeerd waren. Daar zijn we best weI trots op.' 
Aan het woord zijn de heren Driehuis en van PuffeIen, resp. direkteur en senior
medewerker bij de Stichting voor Economisch Onderzoek, de SE~. De SE~ ver
richt onderzoek zowel op bedrijfseconomisch ais sociaal economisch terre in, 'ten 
dienste van wetenschap en onderwijs, mede ten nutte van overheid en bedrijfsIe
ven', zoais in de stichtingsvoorwaarden staat omschreven. De stichting heeft meer
dere banden met de economische faculteit. Zo is zij, in 1949, aIdaar opgericht, en 
geeft zij werk aan studenten ais reeds afgestudeerde economen. Het direkteurschap 
wordt vervuld door een kroondocent. Ook ontvangt de Stichting een subsidie van 
de faculteit in de vorm van een aantal formatieplaatsen: vaste medewerkers die door 
de universiteit worden betaaid. Naast deze vaste medewerkers he eft de Stichting 
zelf een aantal tijdeIijke medewerkers en kandidaatsassistenten in dienst. 

De huidige direkteur is, zoals gezegd, Prof. 
W. Driehuis. 
D: 'Mijn taak is in deeerste plaats de acquisitie, ik 
moet zorgen dat er onderzoek binnenkomt. Ver· 
der moet ik een oogje houden op de organisatie, 
het algemeen management, en op de kwaliteit van 
het onderzoek, hoewel de medewerkers daar heel 
zelfstandig in zijn. ' 
Een van die medewerkers in vaste dienst, is de 
heer F. van Puffelen, onze tweede gesprekspart
nero 
vP: 'Ik ben formee! wetenschappelijk hoofdamb
tenaar. Maar in feite ben ik projektleider van een 
aantal onderzoeksprojecten. Ik werk meestal di
rekt samen met een junior-medewerker en een 
aanta! kandidaatsassistenten.' De kandidaatsas
sistenten zijn voornamelijk studenten van de eco
nomische facuiteit, die voor een periode van I a 2 
jaar in dienst zijn van de SE~, 20 uur per week. 
R: 'Hoe wordt iemand aangenomen als kandi
daatsassistent? Hoe selecteert u?' 
vP: 'Daarvoor hebben we het systeem dat de stu
dent en zich kunnen aanmelden door middel van 
een formulier. Hierin worden wat vragen gesteld 
over de studie, de voorkeuren, de ervaring etc. 
Ais nu iemand voor een bepaald onderzoek nodig 
is dan stelt de projectleider een profielschets op 
aan de hand van de gewenste vaardigheden. Dan 
wordt in de map gekeken wie daaraan voldoet en 
roepen we er drie op. We, dat zijn de personeels
voorzieningscommissie plus de projectleider. Uit 
de drie gegadigden wordt er dan een gekozen.' 
Uit het jaarverslag van de SE~ blijkt dat het aan
tal kandidaatsassistenten sterk varieert. 
D: 'Het aantal kandidaatsassistenten hangt met 
name afvan de arbeidsintensiteit per project. Er 
zijn projecten met een hoge arbeidsintensiteit. 
En, wat we ook wei onderscheiden, projecten met 
een hoge enquete-intensiteit,in het laatste geval 
werken we wei met free-lancers van buiten de fa
culteit. ' 

Op onze suggestie dat in het kader van de onder
wijsfunctie van de Stichting het nuttig zou zijn 
hiervoor ook studenten aan te trekken, reageert 
Driehuis: 
D: 'We beschouwen het hier niet als ons doel stu
dent en op te leiden voor enquete werkzaamhe-
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den, wei voor het opstellen van enqueteformulie
ren. Maar als het enqueteren een beetje omvang
rijk werk wordt besteden we dat graag uit .' 

bedrijfseconomisch onderzoek 
De SE~ dee It haar onderzoeken in 5 groepen in: 
regionale economie, kunst en cultuur, openbare 
financien, macroeconomie/arbeidsmarkt, en 
bedrijfstakonderzoeklbedrijfseconomie. Uit de 
verde ling van de honoraria van de onderzoeksop
drachten vallen vooral de ontwikkelingen op de 
laatste twee gebieden op. Macro-economie/
arbeidsmarkt maakte in 1979 maar 3,8% (35000 
gulden) van het totaal uit, terwijl dit percentage 
voor bedrijfstakonderzoeklbedrijfseconomie in 
het ze!fde jaar 24% (222698 gulden) was. In 1981 
zijn de rollen omgedraaid: 43,3%voor macro
economie, terwijl bedrijfseconomie geheel ver
dwenen is. De invloed van de directeur? Driehuis 
vindt van niet. 

D: 'Jullie vroegen in het begin van het interview 
naar mijn functie, toen hadden we het over de 
acquisitie. Je kan het ook omdraaien: hoe komt 
onderzoek binnen? In de eerste plaats komt dit di
rect van de opdrachtgevers, omdat je als SE~ be
kendheid geniet. De SE~ heeft een bepaalde 
naam op bepaalde onderzoeksgebieden opge
bouwd. Daar doen we dus niets aan. Dat wordt 
gewoon aangedragen. Dat is bijvoorbeeld het ge
val met onderzoek op het gebied van de open bare 
financien (32,9% in 1981, red.). Een tweede bron 
zijn de medewerkers, die zelf contacten hebben 
met opdrachtgevers. 
vP: 'Zo heb ik bepaalde contactert met CRM, 
waardoor je soms ideeen kunt lanceren waar ze 
wei belangstelling voor hebben. Dat is in mijn ge
val dan vooral op het gebied van kunsr en 
cultuur.' 
D : 'Om het Iijstje afte maken, ondetzoek kan ook 
worden aangedragen door leden van de faculteit . 
Een voorbeeld daarvan is het onderzoek naar 
thuiswerk dat gedaan is door de sektie vrou
wenstudies van deze faculteit . Het M inisterie van 
Sociale Zaken schijnt dat nog wat verder te willen 
uitdiepen, zoals wij hoorden van mevr. Bruyn
Hundt. 

Dan kan je tens lotte nog onderzoek hebben dat 
door de directeur wordt verworveh. Maar dan 
moet je het niet voorstellen alsof ik dag in dag uit 
met een koffertje heel Nederland doorkruis. Ik 
kom om allerlei redenen nog al eens in Den Haag, 
en daar kom je mensen regen, je hebt contacten. 
En dan vraag je wei eens, is er nog onderzoek voor 
de SE~? Of je weet dat er iets gaande is en dan bel 
je eens op. Het gaat dus allemaal heel informeel. 
Hoewel er meer macro economisch getint onder
zoek is dan vroeger wil ik wei zeggen dat we hier 
momenteel het belang van bedrijfseconomisch 
onderzoek blijven inzien. Het is niet zo dat we dat 
nou bewust willen laten verdwijnen. Omdat we 
een onderzoeksinstituut zijn dat ook opieidt, zo-
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Bit by Bit 
Stickers en auto's; Ik heb het altijd al een wat 
schreeuwerige kombinatie gevonden. Maar de 
'do-it' rage spant hierin absoluut de Kroon. Toch 
laat ook ik me ver leiden tot-het vermelden van een 
recent gesignaleerde varia tie op dit thema: 
'Computerpeople do it bit by bit' 
Hoe het ook zij, wat betreft het stimuleren van de 
micro-elektronica doet de overheid het in elk ge
val 'stukje voor stukje'. 

Rathenau. 
Even terug in de geschiedenis. 
De kommissie van Rathenau werd in '78 samen
gesteld om de minister van Wetenschapsbeleid te 
adviseren over de maatschappelijke gevolgen van 
micro-elektronica. Het is deze kommissie ge
weest, die in haar eindrapport in november '79 de 
diskussie aanzwengelde over een Micro-elektroni
ca centrum in Nederland. 
Het Nederlandse bedrijfsleven zou, volgens de 
kommissie, het gevaar lopen, door onwetenheid 
over de nieuwe technieken, de aansluiting te mis
sen. Vandaar hun advies een kenniscentrum op te 
richten, waarvan het bedrijfsleven gebruik kan 
maken: een samenbundeling van kennis op het 
gebied van de toepassing van micro-elektronica. 
Dr. G . W .Rathenau zelf vond dit ambitieuze cen
trum de belangrijkste aanbeveling van de kom
miss ie, zoals hij zei in een interview in het NRC 
Handelsblad direkt na het uitkomen van het rap
port. 
Wat heeft de overheid gedaan met de aanbeveling 
van de kommissie Rathenau t.a.v. dit Micro
elektronica centrum? In januari dit jaar is er een 
rapport uitgekomen van de Landelijke Werk
groep Micro-elektronica waarin het advies 
verder uitgewerkt wordt. Dit rapport is de aanlei
ding om eens na te gaan hoe de plannen voor een 
micro-elektronica centrum in Nederland er voor 
staan. 

The continuing story. 
De regering liet in september '80 een intentiever
klaring het licht zien: ze formuleerde een plan om 
te komen tot de oprichting van een centrum. 
Een half jaar later wilde de minister er zelfs drie 
gaan oprichten. Deze wens van minister van 
Trier werd uiteindelijk verwerkt in een heel pak
ket eisen, waarmee in '81 de nieuwe Landelijke 
Werkgroep Micro-elektronica aan het werk ging. 
De werkgroep moest een taakafbakening formu
leren voor drie regionale centra. 
Het ad vies van de kommissie Rathenau over de 
inhoud van het werk werd opgevolgd: het gebied 
waarop de centra hun werk zouden moeten doen 
werd gedefinieerd als het gebied tussen enerzijds 
technologie en anderzijds de toepassing ervan 
m.n. voor de wat kleinere bedrijven. 
De centra werden gepland in Delft, Eindhoven 

en Twente. De keuze van de steden is niet wille
keurig. De reeds bestaande deskundigheid aldaar 
moet worden gebruikt, maar als uitgangspunt 
voor de werkgroep moest gelden, dat de centra 
zowel in fysieke als in bestuurlijke zin gescheiden 
blijven van de technische hogescholen. 
Een ander belangrijk uitgangspunt was, dat de 
overheid een bedrijfsmatige opzet van de centra 
wilde. Maar de werkzaamheden van de centra 
mochten ook weer niet in het vaarwater van de 

commerciele micro-elektronische dienstverle
ning komen. 
Voordat ik overga tot de bespreking van het rap
port even iets over de samenstel1ing van de werk
groep zelf. De leden zijn allen vertegenwoordi
gers van de belangenpartijen: De drie TH's, 
TNO en van deoverheidskant de betreffende mi
nisteries en de Rijksnijverheidsdienst. Van de 
kant van het bedrijfsleven de vereniging soft- en 
hardware producenten (COSSO), de vereoiging 
van de Nederlandse Ondernemers en, niet op 
de laatste plaats, Philips. 
Eindrapport. 
Om tot een goede taakafbakening te komen vond 
de kommissie het van groot be lang een onderzoek 
te doen naar de vraag en aanbod op het gebied van 
micro-elektronische dienstverlening. Hoe staat 
het op het moment met de 'betaalde vraag' naar 
deskundigheid? 
Nagegaan werd hoe de bestaande bedrijven aan 
hun kennis komen. 
De konklusie was te verwachten. De leveranciers 
van de micro-elektronica nemen in de 'betaalde 
vraag' bij de toepassing van micro-elektronica in 
industriele produkten en processen de belang
rijkste plaats in. 
In het rapport vind je een uitgebreide uitwerking 
van deze behoeftenverkenning. 
De onderzochte bedrijven hebben desgevraagd 
ook hun verwachtingen over de toekomstige 
werkzaamheden van de centra te kennen gege
ven: men vreest een theoretisch gerichte instel
ling die niet aansluit op de problemen van de be
drijven. 
Er is geen behoefte - zo schijnen meerdere onder
nemers het onder woorden te hebben gebracht -
aan een fundamentele en hobbyistische klub. 
De ondernemers zien wei bepaalde taken wegge
legd voor de overheid: funkties als 'wegwijzen in de 
veelheid van mogelijkheden'. Voor dokumentatie 
en coordinatie van opleiuingen zijn de centra wei 
geschikt. 
Aanbod 
Sinds het rapport Rathenau, waarin nog gespro
ken werd van een vrijwel maagdelijk gebied, is er 
vee I gebeurd in Nederland op het terrein van het 
aanbod van micro-elektronica. 
Er zijn, naast de TH's en het TNO, de com mer
ciele buro's, die zich bezig houden met de toepas
sing van de nieuwe techniek in de industrie. 
Het rapport geeft als konklusies dat de industrie
Ie orientatie van de TH's en TNO vaak op grote 
bedrijven gericht is. Wat de commerciele buro's 
betreft zijn er weinig instellingen die in de eerste 
orienterende fase in het vernieuwingsproces van 
een bedrijfbijstaan. 

Eerste hoofdtaak 
De werkgroep formuleert, aansluitend op dit 
vraag- en aanbodonderzoek, als eerste hoofdtaak 
voor de centra het bewustmaken van de kleine en 
middelgrote ondernemingen van de kansen en 
bedreigingen, die de micro-elektronica voor hun 
inhoudt . 
Hieronder verstaat ze het geven van voorlichting 
en adviezen bij toe passing van micro-elektronica. 
Adviezen die vooral betrekking hebben op orga
nisatorische en financiele zaken. 
Verder het verzorgen van trainings curs us sen en 
van bemiddeling tussen zogenaamde kennisleve
ranciers (TH's, TNO, Philips, PTT e.d.). 
Tweede hoofdtaak 
Bij de term 'nieuwe technieken' valt altijd onmid
deJijk de kreet konkurrentiepositie. 

De tweede hoofdtaak van de centra moet er toe 
bijdragen, dat de internationale konkurrentiepo
sitie van het Nederlandse bedrijfsleven op de 
langere termijn veilig gesteld kan worden. 
Op welk gebied van de micro-electronica zou Ne
derland het nog kunnen maken en hoe kunnen de 
centra daarop inspetenr-Deze vraag is in de twee
de hoofdtaak uitgewerkt. Enkele voor Nederland 
belangrijke deelterreinen in de micro-elektroni
ca, werden gevonden en omgedoopt tot speer
punten van het stimuleringsbeleid. 
Op een van de belangrijkste ga ik nader in, mede 
omdat dit terrein ook in andere rapporten (bv. 
rapport in opdracht van de COSSO) benadrukt 
wordt als een van de toekomstmogelijkheden 
voor ons land. 
Het gaat hier om het speerpuntprogramma 'Soft
ware voor microcomputers'. 
Software 
Het ontwikkelen van software (programmatuur) 
is arbeidsintensief en dus duur. De Kosten van 
hardware van, de steeds meer in gebruik geno
men, mini-micro-computers vertonen nog altijd 
een dalende trend. 
Er is een aanbodtekort van goede kwaliteit soft
ware, die is toegesneden op de specifieke wensen 
van de gebruiker. 
Het speerpuntprogramma 'software' zou er vol
gens de werkgroep als voigt uit moeten uitzien: 
'Een micro-elektronica centrum moet in samenwer
king met en ten behoeve van het zogenaamde inter
media ire bedrzjjsleven (d.w.z. de micro-elektTonica 
verwerkende en dienstverlenende bedrijven) ba
sistechnieken en testsoftware kunnen ontwikkelen 
voor specifieke toepassingen, waarna het normale 
programmeerwerk door andere bedrijven zelj kan 
worden vern·cht'. 
In de andere speerpuntprogramma's komen nog 
meer kombinaties van mogelijkhedeo en 'gaten in 
markten' naar voren, zoals: 

Toepassing van micro-elektronica in het on
derwijs. 
Produktie van sensoren. 

(Bij Sensor-based systemen is de input voor 
de computer een of ander sein uit de buiten
wereld i.p.v. gegevens die via een terminal 
worden ingebracht. Voorbeeld hiervan is een 
sensor in een belichtingsmeter;. JJS). 
De drie centra 
De afzonderlijke taken van de centra zijn geba
seerd op de twee genoemde hoofdtaken. Hieron
der voigt een samenvatting van de beleidsadvie
zen voor de drie centra. 
Delft 
Het centrum in Delft gaat zich in het Kader van de 
voorlichting o.a. richten op het toegankelijk ma
ken van de TH's en het TNO voor kleinere be
drijven. 
Daarnaast zal er gewerkt worden aan het speer
puntprogramma'sensoren' . 
Op 1 januari 1982 is dit centrum in Delft als 
eerste van de drie reeds van start gegaan. Het is 
een organisatorische eenheid binnen TNO. Er 
werken vier personen. De aanloopsubsidie van de 
overheid is f 700.000. 

Eindhoven 
Het zwaartepunt zal hier komen te liggen op de 
advisering over technische, financieel
economische en marketing aspekten van het ge
bruik van de micro-elektronica. Een van de plan
nen is de zogenaamde 'training on the job'. 
Er is nog geen startdatum voorgesteld. 
Met een aanloopsubsidie van f 1.400.000 heeft 
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Een assislenl-accounlanl 
is bij ons meer een man van 

invloed dan van oulDUI 
Het is voor u, als asslstent

accountant, aantrekkelij k om niet 
alleen controlewerk te doen, maar 
ook al dadelijk betrokken te worden 
bij de meer creatieve aspecten van het 
accountantsberoep. U wilt niet aIleen 
fouten opsporen, u wilt ook wat 
doen aan de gevonden zwakten in een 
organisatie . Zodat u niet van jaar tot 
jaar op precies dezelfdc problemen 
stuit. 

Dankzij de specifieke controle
aanpak van Coopers & Lybrand 
wordt u, als assistent-accountant, 
ingeschakeld bij de analyse en de 
verbetering van de administratieve 
organisatie. De zwakke en de sterke 
punten worden kritisch bekeken in 
verband met de eventuele gevolgen 
voor de accountantsverklaring. Daar
door kan de balanscontrole efficien 
ter worden uitgevoerd. En zodoende 

blijft er meer tijd beschikbaar om u 
op aIle principieJe aspecten van de 
jaarrekening te bezinnen . 

Maar daar blijft het niet bij. De 
leemten in de administratieve organi
satie worden in een "Management 
Letter" ter kennis gebracht aan de 
directie van de onderneming, met 
aanbevelingen voor de te nemen 
maatregelen. In de samenstelling van 
deze "Management Letter" heeft de 
assistent een belangrijke inbreng. 
't Is een van de redenen waarom assis
tenten bij Coopers & Lybrand zoveel 
bevrediging vinden in hun werk. 

Wilt u meer weten over Coopers 
& Lybrand, over de specifieke con
troletechniek, over de werksfeer, de 
studiefaciliteiten, de organisatie en de 
activiteiten van het kantoor? Wanneer 
u, als assistent-accountant, al enkele 
jaren NIVRA-studie achter de rug 

hebt, of binnenkort als bedrijfseco
noom afstudeert en verder gaat in 
accountancy, kunt u de C & L cas
setteband met bijbehorende docu
mentatie aanvragen . Telefonisch of 
schriftelijk. 

Coopers 
&Lybrand 

~==='l Nederland 

Sollicitaties kunt u 
rich ten aan Drs. J. c. van Dijk, 

Westblaak 100, ]012 KM Rotterdam, tel. 010-130680 - Leidseplein 29, 1017 PS Amsterdam, tel. 020-221]55 
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wei jonge medewerkers als kandidaatsassisten
ten, willen we het pakket breed houden. Indach
tig dat laatste hebben we een advertentie ge
plaatst voor een bedrijfseconoom en die gaan we 
ook aanstellen.' 
elgen onderzoek 
De S'EO is een onderzoeksinstituut, dat bepaalde 
banden met de faculteit heeft. Een van haar 
doelstellingen is, dat eigen onderzoek verricht 
wordt. De tijdsbesteding hieraan blijkt nogal wis
selend te zijn. In het verleden zijn enige personen 
op eigen onderzoek bij de Stichting gepromo
veerd (Butter 1979, Bierens 1980). Hoofdzakelijk 
komt het eigen onderzoek echter tot uiting in de 
artikelen die de diverse medewerkers produceren 
en publiceren in tijdschriften. Het betreft hier 
dan geen eigen projecten van de Stichting, maar 
verslagen van aangenomen werk waar de mede
werkers een meer dan oppervlakkige interesse 
voor hebben. 
Voor Driehuis hoeft het eigen onderzoek niet uit 
te monden in een promotie. Ais een medewerkei' 
wi!, dan behoort een promotie ook tot de moge
lijkheden. Door de vele onderzoeken bij de Stich
ting komt het eigen onderzoek van haar mede
werkers wei eens in het gedrang. Op het ogenblik 
is niemand met een promotieonderzoek bezig. 
Misschien dat geld uit de pot van ZWO (Zuiver 
Wetenschappelijk Onderzoek) hier verbetering 
in kan brengen. 
D: 'Het zou kunnen dat een kroondocent een be
paald project heeft waarop hij iemand krijgt die 
door ZWO gefinancierd wordt en die hier zijn 
werk doet' . 
Een andere mogelijkheid is het opzetten van een 
eigen project door de Stichting. ZWO zou dan 
geld voor een aantal formatieplaatsen moe ten le
veren. 

begeleiding studenten 
Gezien de vele werkzaamheden die een medewer
ker moet verrichten bij de Stichting, vroegen wij 
ons af of zij op het ogenblik voldoende tijd vrij 
kWlnen maken voor de begeleiding van de kandi
daatsassistenten. 
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de werkgroep het idee dat met zeven krachten be
gonnen kan worden. 
De huisvesting in het Word Trade Center Elek
tronics zal, volgens de samenstellers van het rap
port, een nauw kontakt met jonge elektronische 
bedrijven garanderen. 

Twente 
De taak van het centrum in het Oosten van ons 
land ligt vooral op het gebied van het verhogen 
van het kennispeil. Ze nemen speerpWlten als 
Software en Educatieve Toepassing voor hWl reke
ning. 
Ook hier is het de bedoeling met zeven mensen te 
starten. De aanloopsubsidie is f 1.600.000. 
Gehuisvest in het Bedrijfs Technologies Cen
trum hopen ze goede banden te kunnen onder
houden met jonge kleine bedrijven. 

Overkoepelend orgaan 
Elk zichzelf respekterend overheidsplan bevat 
een vorm van overkoepelende organisatie. Niet 
in de laatste plaats om het kontakt met de over
heid en de kontrole over de overheidsgelden te re
gelen. 
Het advies luidt: 
Er dient een 'Stichting Centrum Micro-Elektro-

vP: 'Toen ik hier net binnenkwam, in '76, waren 
we wat betreft het aantal medewerkers onderbe
mand. Bij sornmige projecten werkte je als seni
ormedewerker met 6 1\ 7 kandidaatsassistenten. 
En dat werkte niet zo goed. We proberen nu een 
meer uitgebalanceerde verhouding (senior/ju
niorlkandidaatsassistenten) vasne houden. Maar 
op het ogenblik zijn wij ook onderhevig aan de 
formatieplaatsenstop. Je moet een vaste kern 
kWlnen handhaven met een behoorlijke know
how,onderzoekservaring.' 
R: 'Vit hoeveel mensen bestaat op het ogenblik 
die vaste kern.' 
D: 'Aan vaste medewerkers hebben we op het 
ogenblik de heren Bierens, Van Puffelen en Van 
der Vegt en dat is te weinig. Als het aan mij ligt 
zou ik er graag 5 of 6 willen hebben, zoals een 
paar jaar geleden' 
R: 'Hoe is de taakverdeling tussen de medewer
kers en de kandidaatsassistenten? Wat voor werk 
wordt door die laatsten gedaan?' 
vP: 'In het eerste begin van de Stichting, 30 jaar 
terug, gold zij als een plaats waar je moest turven 
en tellen. Maar die tijd hebben we allang achter 
de rug. Op het ogenblik do en kandidaatsassisten 
heel zelfstandig onderzoek, of heel zelfstandig de
len daarvan. Dat kan ook omdat de studenten die 
zich hier aanmelden allemaal prima mens en zijn.' 
Ook Driehuis blijft niet achter als het gaat om 
het prijzen van 'onze kandidaatsassistenten'. Hij 
noemt ze achtereenvolgens ge'interesseerd,be
kwaam, ambitieus en leergierig. 
D: 'De meesten komen zeer goed terecht. Je vindt 
het prettig dat mensen goed aan de slag komen 
nadat ze hier gewerkt hebben. Dat komt omdat ze 
iets hebben meegekregen of opgedaan, dat zich 
niet laat uitdrukken in geschrift of in cijfer: met 
een groep mensen in teamverband aan een onder
zoek werken. Ze hebben contacten opgedaan. Ze 
hebben wat dat betreft iets wat de gemiddelde 
student jammer genoeg ontbeert. Je zou willen 
dat elke student daarvan zou kunnen profiteren' 
informatie: K 1195, tel. 24 24 12 
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nica' in het leven te worden geroepen met als ta
ken: 

Het beheren en verde len van de overheids
subsidies ten behoeve van de drie centra. 
Het oprichten en besturen van de centra in 
Eindhoven en Twente. (Delft heeft, zoals ver
meld, een organisatiestruktuur binnen de 
TNO) 

Als alles draait zal de stichting de werkzaamhe
den van de drie centra volgen en toetsen. De cen
tra moeten volgens plan hun toekomstige jaar
plannen ter goedkeuring bij de stichting in gaan 
dienen. 
Omdat de start van twee centra afhankelijk is van 
deze stichting beveelt de werkgroep in haar eind
rapport aan zo spoedig mogelijk over te gaan tot 
oprichting van de stichting. 
De voorzitter en twee ambtelijke waarnemers 
zullen worden benoemd door de verantwoorde
lijke minister. 
De bestuursleden zullen allen uit het bedrijfsle
yen afkomstig zijn. 

Harde jongens 
Of de oprichting van de drie centra van het stimu
leringsbeleid in de, door de overheid en be
drijfsleven, gewenste richting zal sturen, moet de 
toekomst uitwijzen_ 
Dr. Rathenau hoopte op een sterkere band met 

Selectle uit onderhanden en 
afgesloten onderzoek eind 1981 

I . De economiJche beukenis van de zeehaven VDor Amsterdam 

Opdrad!.lg~~ Qem.U1I# Amsterdam 
2. Inkomende migratie bedrijven en peruJel werkzame personen 

naar Flevoland 
Opdrachtgever: CommiJsie arbeidsmarkt Flevoland en Raad 
voor de arbeidsmarkt Noord-Holland 

3. Relaties tussen de ontwikkelingen van ruimtelijke en macro teO

nom.sche factoren (RPD) en tpreJding njludiensten. 
Het onderzoek huft tot dati ten indruk te knlgen van de werkge
legenheidseffecten van de tpreiding van rijksdiensten in de regio 's 
Groningen, Zwolle en Zuid-Limburg. 
Opdrachtgever: Ministerie van Volksgezondheid en Ruimtelijke 
Ordming 

4. Marketing van de kunst 

Onderzoek naar de toepasbaarheid van marketingtechnieken en 
de eventuele gevaren van de toepassing van marketing op het 
kunstaanbod. 

Opdrachtgever: MiniJterie van CRM 
5. Onderzoek kosten statisvernieuwing goedkoper dan overloop? 

Opdrachtgever: MiniJten' van VolkshuiJvestingen Ruimtelijke 
Ordening 

6. On<ierzoek deelrijdarbeid 
Opdrachtgever: Miniuerie van Sociale Zaken 

7. Studie naar de mogelijkhedm van toepassing van deeltlldarbeid. 
Een evaluatie van de Expen'mentele Regeling Bevorden'ng Deel
trjdarbeid 1980. 
Opdrachgever: MiniJterie van Sociale Zaken 

8. Beroepskeuze schoolverlaters 

Doel is het beschnjven van de arbeidsmarktproblematiek van 
twee groepen schoolverlaters, namelljk L TS'ers met ten oplei
ding C (de mttaalrichtr'ng) en meisjes met ten LHNO-opleiding. 
Opdrachtgever: gemtente Amsterdam en ETD Noord-Holland 

9. E nergie onderzoek, deell. 

Een nieuw op te stellen tien-sectoren model tloor de Nederlandse 
econom.' (SECMON-C) wordt gebruikt b.jdeopmlling van ten 
sernanD tlDor de Nederlandse economie tot het jaar 2000 op basis 
van uitgangspunten van ket CEB. 
Opdrachtgever: Ministerie van CRM 

10. Effeciviteil van ket arbeidrvoorzieningsinstrumentarium 
(arbvo) op de groom edelljke arbeidsmarkt. 
On<ierzocht wordt de effectiviteit van ket arbvo-instrumentarium 
op de groomedelllkt arbeidsmarkt om eventuek lacunes en f eJ"ien 
van dil imtrumenlan'um op Ie sporen. 
Opdrachtgever: M iniume van Sociale Zaken. 

het bedrijfsleven dan aileen bestuursleden in een 
overkoepelende organisatie: 
'Op den duur zou het centrum zich zelf moeten 
kWlnen bedruipen en daarom moet de leiding in 
handen zijn van keiharde jongens uit het be
drijfsleven ... 
Dus zeker ik niet, want ik heb nooit in een echt 

harde omgeving gewerkt, behalve de V niversiteit 
van Amsterdam' (NRC 3-5-'79). 

Dames en heren van de facuiteit, houdt de adver
tenties voor een direkteur rn/v van de Stichting 
Centrum Micro-Elektronica in de gaten! 
Wanneer 'ervaring met harde omgeving' tot aan
beveling strekt maakt u een goede kans .. .. 

JJS 
Geraadpleegde literatuur: 
Rapport van de Landelijke Werkgroep 
Micro-Elektronica, staatsuitgeverii, Den 
Haag 1982. 

Rapport van Kommissie Rathenau, Adviesgroep 
voor de maatschappelijke gevolgen van de micro
elektronica, staatsuitgeverij, Den Haag 1979. 

The Computers services Industry in the Nether
lands, report prepared for COS SO, Quantum 
Science Corporation, Londen 1981 . 



Berlijn · Amsterdam 
Enkele historische kanttekeningen 
Sinds begin Maart is er een groots opgezette manifestatie aan de gang onder het 
embleem 'Berlijn-Amsterdam, 1920-1940, Duits-Nederlandse wisselwerkin
gen'. Dit projekt, geentameerd door Mevr. Dittrich van het Amsterdamse 
Goethe Instituut, heeft de culture Ie betrekkingen, in de meest uitgebreide zin, 
tot onderwerp. Berlijn vormde in de jaren twintig een cultureel zwaartepunt in 
Europa, waar ook Nederlanders naar toe werden gezogen; Amsterdam werd na 
1933 een toevluchtsoord voor Duitse ballingen. 
In een groot aantal voorstellingen, die tot in de zomer voortduren, worden litera
tuur, film, theater, cabaret, beeldende kunst en muziek belicht. Relevante infor
matie hie rover wordt in een tweetal programmaboekjes aangeboden, een over 
film, een over de andere onderdelen, voor f 1,- te koop bij het Goethe instituut. 
Naar aanleiding van dit project zijn een tweetal bundels verschenen. 'Berlijn
Amsterdam, 1920-1940, wisselwerkingen', behandelt in een aantal, door gespe
cialiseerde auteurs geschreven opstellen, de politieke en maatschappelijke situa
tie; voorts de wisselwerkingen op wetenschappelijk, cultureel, en kunstzinning 
gebied, een uitgave van Querido. Onder de titel 'Nederland en het Duitse exil 
1933-1940' verscheen bij van Gennep, een geschrift met een achttiental essays 
rond het thema van de rol die Nederland gespeeld heeft voor de Duitse ballin
gen. 
In de Duitse geschiedenis vormt de periode 1918-
1933 de tijd van de Republiek van Weimar. In 
economisch en politiek opzicht is het een unieke 
tijd. Belangrijke culture Ie en wetenschappelijke 
vernieuwingen kwamen, hoe wei voor de oorlog 
vaak al geconcipieerd, tot volle bloei, zoals het ex
pressionisme in kunst en literatuur, de architec
tuur van Bauhaus, Film, atonale muziek, de mo
derne fysika, psychoanalyse en kennissociologie . 
Het samenvallen van deze culturele explosie met 
een mateloze economische instabiliteit vormt 
hierbij een fascinerend aspect. Afgezien van een 
essay en een voordracht van Dr. van Roon, wordt 
er in de begeleidende Iiteratuur van de manifesta
tie hieraan echter nauwelijks aandacht aan 
besteed. 
Hierna zullen dan ook enkele elementen van de 
economische problemen van de Republiek bin
nen een algemeen historisch kader worden be
licht. In de tijd zal het accent van deze be schou
wing op de twintiger jaren liggen, met 1933 als 
cesuur, het begin van het totalitaire regime: zoals 
zo vaak bij gebeurtenissen van die aard markeer
de deze het einde van de creatieve impulsen, die 
zo kenmerkend waren voor de daaraan vooraf
gaande vijftien jaar. 

Ontstaan van de Republiek van Weimar 
Op 9 november 1918 werden in Berlij n twee Re
publieken uitgeroepen: de eerste door Phillipe 
Scheidemann, gesteund door de sociaal-democra
ten, de tweede, de raden republiek, door de leider 
van de communisten, Karl Liebknecht. In de 
hieropvolgende burgeroorlog wister: de sociaal
democraten, o.a. met behulp van het leger, hun 
gezag te vestigen. In de loop van 1919 werden 
verkiezingen gehouden voor de wetgevende ver
gadering. Deze keurde op 31 juni 1919, in het 
plaatsje Weimar de grondwet van de nieuwe Re
publiek goed. 

nooit meer zoveel, door geen bezener op de vin
gers gekeken, invloed op haar eigen constitutie 
kunnen uitoefenen - is zij nooit in het maatschap
pelijk leven verankerd geworden. Belangrijke 
groepen, zoals politici, het ambtelijk apparaat, 
het bedrijfsleven, intelligentia en cultuurdragers 
hebben haar nooit geaccepteerd. 
De politieke en economische instabiliteit van de 
Republiek en haar geruisloze ondergang wordt 
daarmee voor een belangrijk gedeelte verklaard. 
De wortels voor deze negatieve houding ten op
zichte van de eerste democratie op Duitse bodem 
liggen in de Duitse geschiedenis van de 1ge eeuw, 
en de gebeurtenissen na de eerste wereldoorlog. 

1920-1940 

Modernisering van DuitsIand 
Gedurende de negentiende eeuw trad voor de 
meeste West-Europese Ianden een modernise
ringsproces op: de prelndustriele samenleving, 
gekenmerkt door een dominante positie van de 
landbouw, een lage arbeidsproductiviteit, rigide 
sociale structuren en een concentratie van politie
ke macht in de handen van enkelen, transfor
meerde zich in de richting van de maatschappij, 
die in hoofdtrekken ook nu nog actueel is. Bij de
ze overgang is het industrialisatie proces van 
beslissende betekenis. Ook in het Duitse gebied -
het Duitse keizerrijk ontstond pas in 1871 -
voltrok zich een dergelijke ontwikkeling. Opval
lend aan de Duitse weg naar de moderne tijd is 
echter, dat een succesvolle economische moder
nisering gepaard ging met het ontstaan van een 
'Obrigkeit' staat, met feodaalachtige politieke en 
sociale structuren. 
Economisch succesvol: in 1913 neemt het Duitse 
keizerrijk met 16.2 milj t. 213 van de Europese 
staalproductie voor haar rekening; het opgesteld 
elektrisch vermogen is met 8000 miljlkw. 20'Vo 
meer dan dat van Engeland, Frankrijk en Italie te
samen. 

Hoewel daarmee de nieuw.e staatsvorm formeel 
gelegitimeerd was - In feite heeft het Duitse volk Ber/ijn 1923: In de rij voor een kruidenierszaak 
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NEDERLANDSE 
__ J ACCOUNTANTS 
~W MAATSCHAP 
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Accountancy 
De Nederlandse Accountants Maatschap is een van de 
grote nederlandse accountantskantoren, waarin wij 
medio 1981 samenwerken met 185 
register accountants. 
Onze totale personeelsbezetting is ca. 1200 gespreid 
over 28 vestigingen in Nederland, 2 in Belgie en 1 in 
Curac;ao. 

Wij werken samen met: 
• Begheyn & Sneep, belastingadviseurs 
• Voider & Co., organisatie-adviseurs 
• Touche Ross & Co., internationale accountancy. 

Gezamenlijk voeren wij een omvangrijke en zeer 
gevarieerde controle- en adviespraktijk, waarin voor 
ge'interesseerde jonge academici ruime 
mogelijkheden tot plaatsing aanwezig zijn. 

Kantoor Amsterdam, 
Jan van Goyenkade 11, telefoon 020-733012 
Algemeen Secretariaat, Hofplein 19, Rotterdam, 
telefoon 010-110455. 

r 



vervolg van pag. 11 

gave een,groot aantal economische en sociale pro
blemen op te lossen. Slagen offalen in het tot een 
goed einde brengen hiervan zou van beslissende 
betekenis zijn voor de legitimatie van het bewind. 
In economisch opzicht moest het land zich her
structureren, nu belanErijke gebieden, als Elzas
Lotharingen, het Saargebied, een gedeelte van Si
lezie, en Posen waren verloren. 
Soldaten moesten opnieuw in het arbeidsproces 
worden ingeschakeld. Voor oorlogsinvaliden 
moesten maatregelen worden getroffen. In soci
aal opzicht wilden de sociaal-democraten zoveel 
mogelijk van hun partijprogramrna realiseren. 
Per saldo ging deze politiek per definitie gepaard 
met een uitbreiding van de overheidsuitgaven. 
Bovendien moest voor de effectuering ervan een 
beroep worden gedaan op het oude ambtenaren 
apparaat, dat de Republiek niet wenste te accep
teren. In de periode 1909/1913 bedroegende col
lectieve uitgaven 14% van het Nationaal Inko
men, van 1919-1923, gemiddeld 37%. 
De toename van de collectieve sector moest gefi
nancierd worden door middel van een structurele 
belastingverhoging. De uitgaven in deze tijd wer
den imrners slechts voor ± 25% (gemiddeld) 
door belastinginkomsten gedekt. Voor een struc
turele herziening van het beLastingstelsel ontbrak 
echter de politieke en maatschappelijke steun. 
Mathias Erzberger, minister van Financien in 
het kabinet Bauer 1919-1920, had een dergelijk 
voorstel zonder succes gedaan. Dit feit, naast de 
omstandigheid, dat hij de wapenstilstand had on
dertekend, het verdrag van Versailles had geac
cepteerd en jood was, werd voor extremisten aan
leiding hem op 21 augustus 1921 te vermoorden. 
Politieke instabiliteit - tussen 1919 en 1923 tra
den er elf kabinetswisselingen Op-, de onmoge-

lijkheid om noodzakelijke veranderingen te be
werkstelligen, het geringe maatschappelijke 
draagvlak van de nieuwe Republiek, leidde tot de 
keuze van het middel van de inflatie. In sommige 
opzichten was deze economische politiek niet on
succesvol: schattingen van de werkeloosheid in 
Duitsland, in vergelijking met Engeland en Ne
derland laten zien, dat deze in het eerste land in 
de periode 1921 tot juli 1923 gemiddeld 3% be
droeg, in de laatste twee Landen respectievelijk 
14% en 12%. 
Voor de Duitse overheid was het resuLtaat gun
stig: niet aileen werd de oorlogsschuld geelimi
neerd, maar ook een herziening van de hoogte 
van de herstelbetalingen ermee afgedwongen. De 
socia Ie kosten waren daarentegen onvoorstelbaar 
hoog. Het belangrijkste gevolg was echter, dat de 
eerste democratie op Duitse bodem haar politiek 
en maatschappelijk crediet verspeeld had. De 
mislukking van Hiders staatsgreep in het najaar 
van 1923 doet daar niets aan af. 
Het economisch herstel, dat als gevolg van de 
Amerikaanse credieten in 1924 inzette heeft de 
Republiek nog enige jaren respijt gegeven. De ge
volgen van de werelddepressie voor de Duitse 
economie boden de nationaal-socialisten de basis 
voor hun - op legale wijze uitgevoerde - machtso
vername, in 1933. 

Welke taken krijgt de mens ? 
'Iedereen kent ze, de telefonistes van 008. Wie denkt 
dat de nummers heel snel opgezocht worden, heeft het 
mis. 
De gegevens van het gevraagde telefoonnummer 
worden ingetoetst en het nummer verschijnt op het 
beeldscherm. 
De PTT is tot de conelusie gekomen dat de taak bzj 
de 'displays' niet Julltime vervuld kan worden, ge
zien de aard van het werk en spanningen die daar bij 
optreden. De PTT werft vooral personeel 'dat zich 
niet primair richt op de te verrichten taak, maar ook 
en vooralop andere facetten, zoals extra inkomen, 
onderbreking van huishoudelijke taken e.d. '. Kor
tom (sic!)de PTT heeft hier de gehuwde vrouw op het 
oog, die in een paar uur per dag met een schamel loon 
volledig uitgeperst kunnen worden! 
Deze passage is te vinden in een nieuw boek over 
automatisering van arbeid, uitgegeven door de 
IPSO. 

Automatisering in het algemeen is een onder
werp dat mij, studente in de economie, boeit. 
Nieuwe uitgaven trekken daardoor mijn aan
dacht. 
De achterflap van dit boek vermeldt dat het ge
schreven is om inzicht te geven in de betekenis 
van automatisering, zoals deze zich vandaag 
voordoet. 
Inzicht in deze materie is niet makkelijk te ver
krijgen. 
Niet in de laatste plaats vanwege de emotioneel 
beladen aspekten, zoals uitstoot van arbeid. 

Maar om nou achter elke chip een komplot te 
zien, dat lijkt mij werkelijk niet tot het verwachte 
inzicht te leiden! 
Het probleem bij dit soort boeken is, naar mijn 
mening, vooral gelegen in de wijze van argurnen
teren. De auteurs noemen hun argument en al 
gauw allesomvattend en menen vervolgens dat 
geen andere konklusies toelaatbaar zijn. 
Hoofdstuk vijf, over automatisering en ar
beidsproces: 
'Controle over het arbeidersgedrag kan binnen de be
dnjven weer op verschillende manieren worden nage
jaagd. Het meest rechtstreeks kunnen ondernemers 
dit doen door nieuwe technieken (in casu de automa
tism'ng; JJS) in te voeren. Nieuwe technieken ver
sterken vaak de bestaande arbeidsverdeling,' de indi
viduele taken worden uiteengerafeld en weer samen
gebundeld tot funkties die bestaan uit eenvoudig, 
monotoon werk. De lopende band is daarvan hit 
voorbeeld. ' 
Automatisering kan tot monotoon werk leiden, 
maar ofhet er altijd tot leidt omdat het voortkomt 
uit de behoeften van de ondernemers om arbei
dersgedrag onder kontrole te krijgen .. .? 
De lopende band is niet het voorbeeld, maar een 
voorbeeld van monotoon werk. De lezer wordt 
niet uitgenodigd om aan mogelijk andere voor
beelden te denken, die een andersluidend gevolg 
van de invoering van automatisering beschrijven. 
Wat ervan zeggen wanneer automatisering impli
ceert dat robots lopende band werk over kunnen 
nemen? 
De auteurs gebruiken echter hun selektie van 

Berliju-Amsterdam 
In het kader van het Berlijn-Amsterdam project 
zijn er op twee plaatsen tentoonstellingen inge
richt. E~n in Den Haag, waarin -op een wat dun
ne manier - de beeldende kunst, en de muziek aan 
de orde komen; de ander in het theater Instituut 
aan de Herengracht heeft het theater in de cul
tuur van de tijd tot onderwerp. Een bezoek aan 
deze laatste tentoonstelling betekent een confron
tatie met de Weimar cultuur, waarbij men de in
druk krijgt, dat aUes wat in de jaren zestig en ze
ventig werd ontdekt, allemaal al een keer eerder 
heeft plaatsgevonden. De verleiding is groot Wei
mar tot een mythe te maken, de 'permissive socie
ty', waarin individuele creativiteit onbeperkt kon 
bloeien. In werkelijkheid heeft deze intellectuele 
en culturele explosie, evenals haar dragers, de on
dergang van een tijdperk niet kunnen verhinde
ren. 

R. v.d. Voort 
Economische Geschiedenis 

Literatuur 

Er bestaat een massale hoeveelheid literatuur over 
aile aspecten van deze periode. Voor het algemeen 
historisch kader Is de meesteriljke synthese van 
G.Graig, Germany, 1866-1945, Oxford 1978, rele
vant. De economische geschiedenis wordt uitstekend 
behandeld in D. Perzina, Die deutsche Wirtschaft in 
der Zwischenkriegszeit, Wiesbaden 1974. De cultu
rete geschiedenis is het onderwerp van W.Laqueur, 
Weimar Culture, a cultural history, 1918-1933, 
New York 1974. Berly'n staat centraal in hetfasci
nerende boek van Otto Friedrich, Before the deluge 
(ook in het nederlands vertaald) New York 1972. 

voorbeelden als bewijzen van hun steUingen. 

Marx 
In hetzelfde hoofdstuk wordt een analyse gege
yen van de ontwikkeling van de kapitalistische 
maatschappij. 
De concentratietheorie van Marx staat hierbij 
centraal. De schrijvers(sters) gaan echter geheel 
voorbij aan andere concentratietheorien, die ont
wikkeld zijn nA Marx. 
'Vaak houden extra-wins ten niet zo lang stand. 
Concurrenten passen de nieuwe technieken toe, ten
zy'die ene ondernemer zijn voorsprong weet te behou
den en om weet te zetten in een monopolie. 
In de automatiseringsindustrie is IBM daarvan hit 
voorbeeld. ' 
De voorbeelden van het bestaan van vele klein ge
bleven winstgevende bedrijven en van de 
konstante stroom van nieuwe lot en, naast het ver
schijnsel van de concentratie in deze bedrijfstak, 
worden nie! genoemd. 

Ais Marx dit boek, vandaag de dag, zelfhad kun
nen lezen had hij met verbazing uitgeroepen 
waar, als dit werkelijk de beschrijving van de ak
tuele situatie in Nederland is, de grote Kladdera
datsj dan blijft. 

JJS 
Welke taken knjgt de mens? 
Over automatism'ng van de arbeid. 
IPSO (Irzstituut voor Politiek en Sociaal Onder
zoek) PTlj's /24,-
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Elke bedrijfseconoom m/v 
zou de kansen bij Unilever 
eens moeten bekijken 
Want die zijn er te over. Zowel op financieel
economisch gebied als in de marketing-sector. 
Begrijpelijk. Unilever is een zeer gevarieerd bedrijf 
met een sterk doorgevoerd decentralisatiebeleid. 
Oat geeft ruimte aan management op verschillend 
gebied bij een groot aantal zelfstandige werk
maatschappijen. 
Voor bedrijfseconomen betekent dat: levendig en 
afwisselend werk in een dynamisch, soepel 
ondernemersklimaat; met een (snel) groeiende 
zelfstandigheid en verantwoordelijkheid. 

Financieel
economische sector 
Oe mogelijkheden in de financieel-economische 
sfeer zijn bij Unilever ruim en aantrekkelijk. In de 
eerste plaats bestaat er door decentralisatie een 
grote verscheidenheid van functies op het hoofd
kantoor en bij de werkmaatschappijen. Oaarnaast 
brengt het grote aantal produkten differentiatie in 
problemen, werkklimaat en beleid. 
Uw functie bij een Unilever werkmaatschappij omvat 
intensief contact met een aantal bedrijfssectoren. 
U krijgt te maken met produktie-, marketing- en 
verkoopprocessen die bedrijfseconomische 
ondersteuning vragen. AI heel spoedig verwacht 
men van u een bijdrage in formulering en uitvoering 
van het beleid. 
Ook de afdeling Interne Accountantscontrole blijkt 
vaak een platform voorverdere ontplooiing. 
Het contact met de grote verscheidenheid aan 
Unilever bedrijven resulteert niet aileen in een 
afwisselende job waarin controle en advies elkaar 
aanvullen, maar verschaft u tevens de ervaring die bij 
Unilever ook voor toekomstige functies bijzonder 
wordt gewaardeerd. Het volgen van een post
doctorale accountancy-opleiding is voor alie 
hierboven genoemde functies noodzakelijk. 

Marketing sector 
Van het totale pakket merkartikelen in Nederland 
neemt Unilever een fors deel voor zijn rekening. 
U vindt daarin overwegend bekende namen zoals 
b.v. Blue Band, Becel, Omo, All, Iglo, Unox en Calve. 
Marktleiders vaak, die hun plaats in de winkels snel 
verruilen voor gebrui~ in het huishouden. 
Om de produkten op hun levensweg adequaat te 
kunnen begeleiden, beschikt elke werkmaatschappij 
over een hooggekwalificeerd marketing-apparaat. 
waarin aile activiteiten rond de produkten 
gecoordineerd, begeleid en bijgesteld worden, 
vanaf de fase voor introduktie tot en met de 
consumptie. 

Mocht u een marketingfunctie bij een van onze 
ondernemingen ambieren, darrkrijgt u een bijzonder 
boeiende job. 
U bent dan namelijk betrokken bij het concipieren 
en uitvoeren van beleidsplannen, die de levensloop 
van een produkt bepalen. U werkt daarbij nauw 
samen met onder andere produktontwikkeling, 
produktie, verkoop, marktonderzoek, het reclame
bureau en de bedrijfseconomische afdeling. Naast de 
uiterst belangrijke "training on the job" is er een 
uitstekende eigen marketopleiding in de vorm van 
seminars om u voor de specifieke kanten van uw 
functie te bekwamen. 

Ais deze korte schetsen uw belangstelling wekten en 
u uzelf in een beleidsuitvoerende en beleids
formulerende functie bij Unilever ziet zitten, als u 
bovendien de mogelijkheid van afwisseling van 
functie en standplaats aantrekkelijk vindt dan willen 
wij u graag ontmoeten. Orienterend wederzijds en 
uiteraard geheel vrijblijvend. 
Een afspraak voor een gesprek maakt u met (voor de 
financieel-economische sector) de heer R. Staal, 
telefoonnummer 010 - 644240; 
(voor de marketingsector) de heer C.J. van der Graaf, 
telefoonnummer 010 - 644248. 

Unilever omvat een indrukwekkend aantal 
werkmaatschappijen.ln 75 landen staan 
haar medewerkers midden in het 
dynamische marktgebeuren van aliedag. 
Oit biedt de goede manager hoogst interes
sante kansen in een veelzijdig concern. 
Indien u behoefte heeft om ge·informeerd te 
worden over andere mogelijkheden bij 
Unilever, dan kunt u vanzelfsprekend 
eveneens contact opnemen. Belt u dan: 
010 - 644232. 

U Unilever 
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Ell Ernst & Whinney Nederland maakt deel uit van een 
int.ernationale firma van accountants, belastingkundigen 
en bedrijfsadviseurs over de hele wereld . 

MEN HOEFT NIET GROOT TE WEZEN OM GOED TE ZIJN 

Dat bewijzen dagelijks legio van onze 
collega's die zelfstandig werkzaam zijn in 
de accountantspraktijk. We voelen er ons 
zelf ook bij horen met ons team van 80 
man. Men kent elkaar nog. Met zo'n 
relatief kleine club wordt de werksfeer in 
belangrijke mate nog door uzelf bepaald. 
Kan nog. 

Men moet goed wezen om groot te zijn . 
Want met een team van 19.000 mensen, 
wereldwijd, waarvan 4.000 in Europa, 
ben je groot. 

We zijn dus groot en klein . Dat roept 
bijzondere verplichtingen op en stelt 
bijzondere eisen aan onze medewerkers. 

Want makkelijk is het niet de ene dag een . 
multi-nationale controle af te wikkelen 
en de volgende dag met de typische 
problemen van de kleine onderneming 
geconfronteerd te worden . Dat is een 
wereld van verschil. Hierop bekwaam en 
effectief kunnen inspelen eist meer dan 
bekwame medewerkers. Het eist een 
juiste houding, integriteit en flexibiliteit. 
Natuurlijk hoeft men het niet allemaal 
aileen op te knappen maar staat onze 
auditors een team van specialisten op het 
gebied van belastingen en bedrijfsadvie
zen, nationaal en waar nodig internatio
naal, ter beschikking. Toch, dat is geen 
gemakkelijke zaak bij Ernst & Whinney 
Nederland ; wei fascinerend . 

Ter versterking van ons bestaand contro
leteam hebben wij ruimte voor 

bedrijfseconomen 
die snel door kunnen stoten tot een van 
de sleutelposities in onze controlesector. 
Plaatsingsmogelijkheden in Den Haag of 
Amsterdam, in onderling overleg Ie rege
len . 

Ons intern opleidingspakket is afgestemd 
op de nationale en internationale eisen 
die onze clienten ons stellen. 
Het is dusdanig ingericht dat uzelf eigen
lijk uw eigen promotiekansen bepaalt: in 
functie van uw praktische prestaties. Ook 
de externe studiebegeleiding is afgestemd 
op de Nederlandse situatie en u kunt op 
onze aktieve steun rekenen voor een 
snelle voltooiing van uw post-doctorale 
accountancy studies. Oat is uw en ons 
belang! 
Honorering en secundaire arbeidsvoor
waarden zijn overeenkomstig internatio
nale normen. 

Uw sollicitatie wordt graag tegemoet 
gezien door W. Terpstra R.A . van ons 
kantoor in Den Haag. 
Wanneer u eerst meer telefonische in
formatie wilt hebben, belt u gerust 
Marianne Bakker onder telefoonnummer 
020- 760815. 

Ernst & Whinney Nederland 
Koningin Julianaplein 10-2595 AA 's-Gravenhage . Tel. 070-814981 
Parnassusweg 126-1076 AT Amsterdam. Tel. 020-760815 


